
Årslev: Der er stille i det store 
hus på Svendborgvej i Årslev, 
i daglig tale kaldet ”Gården”. 
Klokken er otte fredag mor-
gen. Medarbejder og tidligere 
bestyrelsesformand på Som-
merfuglen, Karina Rogren, er 
lige mødt.

Hun låser døren op og går 
ind på kontoret, hvor hun gør 
medicin klar til Sommerfug-
lens beboere. De fleste ligger 
stadig og snorker på deres væ-
relser.

Bagefter går hun ud i køk-
kenet og sætter kaffe over. 
Dernæst rundt i huset og tæn-
der stearinlys. 

- Det er vigtigt at skabe en 
hyggelig og rar stemning - 
præcis som vi vil have det der-
hjemme, siger hun.

I køkkenet går hun i gang 
med at ælte en bolledej, der 
skal være klar til senere, når 
der i fredagens anledning er 
fælles morgenmad for bebo-
erne. Fredag er nemlig også 
en ”hyggedag”, hvor alle be-
boere er hjemme.

Ude fra gangen kan man 
høre beboer Thomas Peder-
sen råbe. Karina Rogren slip-
per bolledejen og går ind på 
hans værelse, men er hurtig 
tilbage i køkkenet.

- Det er vist lidt svært at 
komme op i dag, siger hun og 
smiler.

Klokken nærmer sig 10, og 
en efter en kommer beboerne 
ned fra deres værelser, vender 
køkkenet og får et kram af 
Karina Rogren.

Anders Christiansen, den 
yngste beboer på Sommer-
fuglen, har et spørgsmål.

- Karina, jeg har fået en for-
skudsopgørelse, vil du ikke 
hjælpe mig med at kigge på 
den, spørger han.

- Jo, det kan vi gøre, når vi 
har fået morgenmad, foreslår 
Karina Rogren, og dét tilbud 
accepterer Anders Christian-
sen.

Fredags-flade batterier 
Hen omkring klokken 11 er 
alle beboerne oppe, og så er 
der fælles morgenmad - eller 
formiddagsmad - i stuen med 
hjemmebagte boller og pålæg.

- Du kører vist på reserve-
batterierne i dag, siger Karina 
Rogren henvendt til Pia Chri-
stoffersen, der ser lidt træt ud.

- Selv reservebatterierne er 
vist ikke engang ladet op, gri-
ner Robert Andersen højlydt 
og smiler til Pia Christoffer-
sen.

Ved bordet opstår en dis-
kussion om, hvorvidt Pepsi 
nu også er cola eller ej, og til 
sidst må Karina Rogren bryde 
ind.

- Det er også mit job at 
sørge for nogle ”gode afrun-
dinger” på de diskussioner og 
konflikter, der er, så alle har 

det godt med hinanden bag-
efter, forklarer hun.

Da morgenbordet er ryd-

det, går Karina Rogren oven-
på og hjælper Anders Chris-
tiansen som lovet.

- Det afspejler jo meget 
godt en arbejdsdag på Som-
merfuglen. Det er en blan-
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Her inden kommunalvalget 
kunne jeg godt tænke mig 
at spørge Faaborg-Midtfyns 
kommunalbestyrelsesmed-
lemmer, om de tilfældigvis 
kan kaste lys over, hvad der er 
ved at ske med Øster Hæsin-
ges gadelamper?

Den seneste tid har vi med 
undren kunnet konstatere, at 
den ene gadelampe efter den 
anden bliver fjernet. 

Det er næppe planen at 
fjerne enhver form for gade-
belysning i hele kommunen, 
så vi må da spørge os selv, 
hvorfor det lige er i Øster 
Hæsinge, at der ikke synes at 
være råd til strømmen. 

Med til historien hører, at 
Øster Hæsinge for omkring 
45 år siden fik sin gadebelys-
ning som følge af et borger-
initiativ. Man gav efter evne, 
og mange husstande gav 500 
kroner, hvilket var en anselig 
sum penge dengang.

Det er nok ikke ret mange 
steder i Faaborg-Midtfyn 
Kommune, at gadebelysnin-
gen er delvist finansieret af 
private borgere, så derfor vir-
ker det ganske paradoksalt, 
at man - i øvrigt uden at ori-
entere nogen som helst - er 
i gang med at nedtage netop 
vores gadelamper, som histo-
risk set kan betegnes delvist 
som borgernes private ejen-
dom. Kort sagt: Hvad har I 
gang i? (forkortet af red.)

Af Erik Nielsen
Toftekrogen 9, Øster Hæsinge

Formanden for Teknik- og Mil-
jøudvalget, Grete Justesen (K), 
kommenterer:
Det er korrekt at der er vedtaget 
en besparelse af gadelys uden-
for byzoneskiltene. En del af 
budgetforliget 2013. Alle lokal-
råd er blevet skriftlig orienteret. 

At gadelys for 45 års siden 
er opsat på borgerinitiativ/for 
borgermidler er prisværdigt, 
men drift og vedligehold i de 
forgangne 45 år er foretaget af 
kommunen.  

Hele processen omkring ned-
læggelse af gadelys uden for 
byskiltning er et ønske om at 
have tændt lyset døgnet rundt i 
bysamfundene. 

Det sker ved udskiftning til 
LED-lys. Så nedtagning af lam-
per i byzone er med udskiftning 
til LED-lys for øje.

Mørket 
sænker sig 
- gadelyset 
forsvinder

Fyn Faaborg - Ringe - Ryslinge - Broby - Årslev

Faaborg-Midtfyn

 ■Samtalekøkken. I køkkenet  
på bostedet ”Gården” i Årslev, 
en af Sommerfuglens to  
matrikler, foregår mange af 
dagligdagens diskussioner og  
debatter. Det er også her, både 
medarbejdere og beboere  
laver fælles mad og får talt 
med hinanden om løst og fast.

Sommerfuglen set med    andre øjne
 ■Karina Rogren 

arbejder på bostedet 
Sommerfuglen. Et job 
hun er rigtig glad for, 
fordi hun får lov til at 
hjælpe mennesker

 ■Medarbejder Karina Rogrens arbejde på bostedet Sommerfuglen består af både pædagogiske 
og praktiske opgaver. Her hjælper hun beboeren Anders Christiansen med en forskudsopgørelse.

Sommer-

fugle
m

e
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Dialog:  Sygehus nærmere salg. 
 Faaborg-Midtfyn side  18-19

Tilbageblik:  De røde  
overtog ”svingstaten”.   
Faaborg-Midtfyn side 22-23

Det sker
I dag
Kulturelt
10-18: Ringe Bibliotek.
10-18: Faaborg Bibliotek.
11-15: Ret- og Strafmuseet, 
Faaborg.
13-17: Broby Bibliotek.
14-18: Årslev Bibliotek.
16-18: Se en konservator  
arbejde, Gislev Kirke.
19.30: Foredrag ”Kierkegaard 
og modernitetens menneske”, 
Ringe Bibliotek, arr. Ringe  
Bibliotek og Folkeuniversitetet.

Aktivt
6-8 , 10-11 og 14.30-16: 
Svømmehallen, Midtfyns  
Fritidscenter.
10-12, 13-16, 19-21.30: 
Svømmehallen, Forum  
Faaborg. 
10-12: Senioridræt, Rolfhallen, 
arr. Rolfsted Idrætsforening. 
19: Cykling, start fra grønt  
område mellem Søndervangen 
og Kildemarken, Gislev.

Film
19: Sorg og glæde, Helios
19.30: Sorg og glæde, Ringe 
Bio.

Diverse
9-15: Selvhjælpsgrupper, 
Frivillighedscenter Selvhjælp 
Midtfyn, Ringe.
9.30-11.30: Åben datastue, 
Husmandsstedet, Sdr. Nærå.
12-17: Juniorklub, Skullerods-
holm, Nr. Lyndelse.
13: Kortspil, Fælleshuset, 
Ringe.
14-16: Underholdning,  
Åhaven, Ferritslev, arr. Åhavens 
Venner.
14-16: Strikkecafé, Korinth 
Kulturhus.
15.15-16.30: Lektiecafé.  
Herregårdscentret,  
arr. Ungdommens Røde Kors
18.30: AA Møde, Byskolen, 
lokale 10, Faaborg.
19: Bankospil, Ferritslev  
Fritidshus.
19: Kortspil, Espe  
Forsamlingshus.
19: Kortklub, Kulturhuset, 
Korinth.
19-21: Åbent hus, Røde Kors-
huset, Torvet, Faaborg, arr. 
Qnet Kvindenetværket.

I morgen
Kulturelt
10: Glæde ved Litteratur, Ringe 
Bibliotek, arr. Midtfyn Familie- 
og Havebrug.
10-12: Nr. Broby Lokal-
historiske Arkiv.
10-15: Faaborg Museum for 
Fynsk Malerkunst.
10-17: Broby Bibliotek.
10-17: Årslev Bibliotek.
10-18: Faaborg Bibliotek.
10-18: Ringe Bibliotek.
11-15: Ret- og Strafmuseet, 
Faaborg.

Aktivt
6-8 og 10-11: Svømmehallen, 
Midtfyns Fritidscenter.
10-13, 15-16, 20-21.30: 
Svømmehallen, Forum  
Faaborg.
10: Gymnastik, Fælleshuset, 
Ringe.
18: Løb, Midtfyns Fritidscenter, 
arr. Ringe Løbeklub.

Film
19: What Richard Dud, Helios
19.30: Sorg og glæde, Ringe 
Bio.
19.30: Captain Phillips, Korinth 
Kino.
21.15: Sorg og glæde, Helios.

Specielt i starten af valgkam-
pen blev flere professorer 
citeret for at et stort antal 
skoler bør lukkes på Fyn 
og dermed også i Faaborg-
Midtfyn. Det blev blandt an-
det nævnt, at alle skoler, der 
ikke har mindst to spor, er 
for dyre.

Det mener jeg ikke, idet vi 
har organiseret os anderledes 
med landsbyordninger. Jeg 
mener at der er et passende 
antal grundskoler i kommu-
nen. Derimod kan jeg godt 
forestille mig en tilpasning 
af strukturen, således at 7.-9. 

klasse samles på færre enhe-
der for at skabe nogle gode 
miljøer, der kan kvalificere de 
unge mennesker til at træffe 
det for dem rigtige valg efter 
folkeskolen. 

Jeg mener, at fire overbyg-
ningsskoler, nemlig Faaborg, 
Broby, Ringe og Årslev/Nr. 
Lyndelse vil være et passende 
mål at gå efter.

Det vil være oplagt at starte 
med Faaborg-området, hvor 
der er behov for at gøre en 
hel del ved bygningsmassen 
på Sundskolen i de kommen-
de år. Med nærhed til Faa-

borg Gymnasium, to idræts-
haller og en svømmehal samt 
trafikknudepunktet ved ba-
negården (busserne) vil det 
være det rigtige at indrette 
Sundskolen til at rumme alle 
elever fra 7. til 9. klasse fra 
området. Samtidig skal Tof-
tegårdsskolen så tilsvarende 
rumme alle børn fra Faaborg 
by fra 0. til 6. klasse. 

Fælles ledelse på de to Faa-
borg-skoler kan på sigt være 
et andet element til drøftelse.

Af Niels Moritzen
Dyssevej 35, Vester Åby

Skolelukninger? Jeg siger nej

”Faaborg-Midtfyn Kommu-
ne, det er Elin. Hvad kan jeg 
hjælpe med?”

Sådan har det venligt lydt 
længe, når jeg taster 72 530 
530 på telefonen. 

Jeg har sympati for nye so-
cialdemokratiske kandidater, 
der vil borgernes bedste, som 
skrevet i avisen 23. oktober, 
men jeg har en anden tilgang. 

Uanset hvem har alle krav 
på borgerrådgivning, og det 
skal i forvejen være en na-
turlig del af medarbejdernes 
jobfunktion. 

Vi har således allerede om-

kring 4000 ansatte, som na-
turligt med tillid og respekt, 
netop er til for borgerne. 

Hvis ikke skal vi kigge ind-
ad i organisationen i stedet 
og ikke udad ved at ansætte 
flere konsulenter. 

Hvis formålet er at tilgo-
dese borgergrupper, lokal-
råd, foreninger og andre, er 
Venstres forslag om en tæt-
tere opfølgning gennem en 
løbende dialog med og place-
ringen af interesserne i et stå-
ende politisk udvalg en langt 
mere brugbar løsning.

Jeg er enig i de afsluttende 

bemærkninger om et levende 
lokalt demokrati og enga-
gerede borgere, men uenig i 
Kurt Hardi og Hans Stavn-
sagers (socialdemokratiske 
kandidater, red.) præmisser. 

Politikere vælges i tillid af 
og for borgerne for at vare-
tage deres interesser, og vi må 
meget gerne komme meget 
tættere på hinanden.

Af Bo Lessmann Pedersen
Kløverbakken 14, Nr. Broby,  
kandidat til kommunalvalget for 
Venstre

4000 borgerrådgivere

Kære kommunalpolitikere og 
kandidater.

Der er cirka 4500 børn i 
kommunens folkeskoler - og 
de er selvfølgelig ikke stem-
meberettigede, men det er 
deres forældre. 

Derfor håber vi, formænd/
kvinder for skolebestyrel-
serne i kommunens folke-
skoler, at I tager jer tid til at 
svare på vores spørgsmål, så 
jeres holdning vedrørende 
skolepolitik står klart for de 
mange vælgere, der bliver 
berørt af den. 

1) Skolestruktur. 
Børnetallet er faldende i sto-
re dele af kommunen, og det 

stiller krav til skolestukturen, 
men hvad er planen? At lukke 
de små skoler én efter en, ef-
terhånden som de falder un-
der en endnu ikke defineret 
kritisk størrelse og efter tre-
trinsmodellen: Først tager vi 
overbygningen, så fælles le-
delse med naboskolen og så 
lukker vi for vandet?

2) Inklusion
En af folkeskolens vigtigste 
opgaver er inklusion. Vi vil 
som forældre rigtig gerne 
støtte op om inklusion, men 
hvor langt skal vi gå? 

Vil I erkende, at der er 
børn, som ikke har bedst af at 
blive inkluderet, og hvad ag-

ter I at gøre med disse børn?

3) Evaluering
Inden den nye skolereform 
skal gennemføres, må det 
være på sin plads at evaluere 
de seneste større ændringer 
på skoleområdet. Eksempel-
vis de nylige ændringer i sko-
lestrukturen og det hidtidige 
arbejde med inklusion. Hvad 
er kommunalpolitikernes 
holdning til denne evalue-
ring? (forkortet af red.)

Af Fie Raviv 
Bjernevej 30, Faaborg, 
Skolebestyrelsesformand  
Toftegårdsskolen, på vegne af alle 
skolebestyrelsesformændene

Åbent brev til politikerne

Faaborg:  Netværksgruppen 
KOL/lungepatienter samt 
pårørende i Faaborg-Midt-
fyn Kommune inviterer til 

julehygge med underhold-
ning af Øst og West.

Det foregår den 25. no-
vember på Tømmergaarden 

6 i Faaborg klokken 14.30 til 
16.30. Der vil være gløgg, æb-
leskiver, kaffe og klejner til 20 
kroner.

Lungepatienter julehygger

Sommerfuglen set med    andre øjne

Af Christian Friis 
Foto: Katrine Damkjær Becher
cfri@fyens.dk, kada@fyens.dk

ding af både pædagogisk og 
praktisk arbejde, siger hun og 
tilføjer:

- På Sommerfuglen får jeg 

virkelig brugt hele min per-
sonlige og faglige værktøjs-
kasse.

Sommerfuglen er et  bosted i 
Årslev for 13 voksne med nedsat 
psykisk funktionsevne.
Avisen følger  i disse måneder 
stedets beboere, der i et støtten-
de, trygt og omsorgsfuldt miljø 
skal lære at øge deres selvstæn-
dighed og reflektere over deres 
egne følelser.
Beboerne på  Sommerfuglen 
er mennesker, der har brug for 
støtte og hjælp til få hverdagen 
til at hænge sammen.
I dette afsnit  får læseren et ind-

blik i - ikke en beboers - men en 
medarbejders arbejdsdag på en 
af Sommerfuglens to matrikler, 
“Gården” i Årslev. Hun hedder 
Karina Rogren.
Karina Rogren  er blandt andet 
uddannet som socialrådgiver og 
kontoruddannet med speciale i 
administration. Hun har før væ-
ret bestyrelsesformand i Som-
merfuglen og har i et stykke tid 
arbejdet som vikar på bostedet. 
Den 1. oktober blev hun fast-
ansat.

Artikelserie om ”Sommerfuglene”

Læs tidligere artikler om Sommer-
fuglen på www.mitfyn.dk
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